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Řecko si na světových trzích půjčuje levněji 
než Spojené státy. Úrok na jeho desetiletém 
dluhopisu klesl na 1,3 procenta, což je 
o 3,1 procentního bodu méně než 
v lednu. Zemi však více pomáhají 
nízké úrokové sazby než 
ekonomické reformy.  
Trhy / str. 8

Řecké půjčky 
za pakatel
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Strach z konkurence
Čeští zemědělci 

brojí proti dohodě 
o volném obchodu 
mezi EU a zeměmi 

Jižní Ameriky. 
Varují hlavně před 

dumpingovými cenami.

byznys str. 4
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 CZK/EUR •  25,510 / +0,010 Kč   CZK/USD •  22,831 / +0,084 Kč   PX •  1093,41 /  +0,15 %   BITCOIN •  7114,00 $ / –1,12 %   ZLATO •  1480,00 $ / –0,68 %

Odraz ode dna. Nic víc / str. 11

Objednávejte na
www.ikiosek.cz/E15

 Roční předplatné 
deníku e15 s akční 
měsíční nabídkou

https://www.ikiosek.cz/detail/floowiecnc-pu/0/1336-e15


Mazal z Hané 
boduje
Prezident Miloš Zeman navr-
hl poslancům na post veřejné 
ochránkyně práv členku ANO, 
exministryni spravedlnosti 
a současnou vládní zmocněn-
kyni pro lidská práva Helenu 
Válkovou. Stará láska nerezaví. 

Spor premiéra Andreje Babiše 
s evropskými politiky na zase-
dání Evropské rady o využití 
jaderné energie coby čistého 
zdroje okomentovala Mehreen 
Khanová, bruselská zpravodaj-
ka listu Financial Times slovy: 
„Za pana Podivína je na tomto 
summitu český premiér.“ To 
musí být laskavá dáma.

Předseda poslaneckého klubu 
ANO, jinak též amatérský malíř 
Jaroslav Faltýnek se svou tvor-
bou opět zabodoval. Obrazy 
„mazala z Hané“, jak si sám 
říká, opět za statisíce nakou-
pili někteří čeští podnikatelé. 
Jak se to říká… Já na bráchu, 
brácha na mě. 

Ostravský primátor Tomáš 
Macura, člen vedení ANO, sou-
dí podle demonstrací v Praze 
na Letné a na dalších místech, 
že se ve společnosti něco děje, 
„že něco je blbě“. Že by?

 
Zápisník  
Jany  
HAVLIGEROVÉ

NGUYEN Thuong Ly

Když ministryně spravedl-
nosti Marie Benešová (ANO) 
v červenci sepsala seznam 
133 tisíc podezřelých exekucí 
a po soudech chtěla jejich 
prověření do září, považovali 
to soudci za nereálné. Taková 
činnost zabere roky, bránili 
se. Ministerstvo spravedl-
nosti nyní uznalo, že termín 
uspěchalo.

„Některé soudy již po-
dezřelé exekuce prověřují 
z vlastní iniciativy, jiné soudy 
na základě našeho zaslaného 
materiálu,“ uvedl mluvčí mi-
nisterstva Vladimír Řepka.

„Jiné soudy uvedly, že 
nemají dostatečné personál-
ní a finanční kapacity, aby 
takové případy prověřovaly,“ 
podotkl Řepka s tím, že mini-
sterstvo na podzim obeslalo 
všechny soudy s dotazem, 
jak se daný požadavek daří 
naplňovat.

Není jasné, kolik exekucí se 
podařilo zatím prověřit a za-
stavit. Soudy podle mluvčího 
Řepky tato data neevidují. 
„Konkrétní číslo již vyříze-
ných exekucí z ministerské 
tabulky nelze odhadnout ani 
predikovat. Soudy uvedly, že 
kontrola všech spisů potrvá 
v řádu roků,“ přiznal. Mini-
sterstvo chce nyní připravit 

metodický materiál, který 
má doporučit soudům další 
postup.

Požadavek ministerstva 
se týká těch exekucí, které 
byly zahájeny na základě 
rozhodčího nálezu, jenž stojí 
za většinou neoprávněných 
exekucí. „Už běžící neplatné 

exekuce by příslušné soudy 
měly automaticky zastavovat. 
Někde se tak sice děje, ale 
většinou bohužel ne,“ řekl 
v létě premiér Andrej Babiš 
(ANO). Rozhodčí doložky 
často využívali poskytovatelé 
půjček v úvěrových smlou-
vách.

Umožnily jim přesunout 
spory od soudu k rozhodci, 

kterého si často vybraly 
samotné úvěrové firmy. 
Nejvyšší soud označil tuto 
praxi za nezákonnou v roce 
2011. Rezort spravedlnosti 
našel takových exekucí právě 
133 tisíc. „Tímto materiálem 
jsme soudům výrazně ulehčili 
práci a nemusejí tak hledat 

jehlu v kupce sena,“ uvedla 
Benešová.

Prezidentka Soudcovské 
unie Daniela Zemanová míní, 
že není v silách soudů vše 
prověřit za několik měsíců. 
„Prověření, zda rozhodčí 
doložka je platná, nebo ne 
a zda jsou splněny všechny 
podmínky pro zastavení říze-
ní včetně následného rozhod-
nutí o nákladech exekuce, je 
náročné,“ řekla Zemanová 
s tím, že plošné prověření by 
ochromilo běžnou činnost 
exekučních oddělení soudů 
na několik let.

Odborník na dluhovou pro-
blematiku Daniel Hůle z orga-
nizace Člověk v tísni iniciati-
vu vlády vítá. Soudy by podle 
něj měly prověřit i ukončené 
exekuce vedené na základě 
rozhodčích nálezů, které jde 
zastavit zpětně. „Celkový 
počet nezákonných exekucí 
včetně již ukončených se tak 
bude pohybovat nad hranicí 
dvě stě tisíc,“ odhadl Hůle.

Benešová narazila 
s řešením exekucí

Některé soudy nemají dostatečné kapacity, 
aby takové případy prověřovaly, řekl mluvčí 
rezortu spravedlnosti Vladimír Řepka.70,35

miliardy korun 
činil čistý zisk 

tuzemských bank 
a spořitelen za tři 

čtvrtletí, meziročně 
o 11 procent více.

Číslo dne
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SKAUTI PŘIVEZLI do Česka takzvané betlémské světlo. Cestovali s ním v sobotu z Vídně do Brna vlakem a v neděli jej oficiálně 
předali v brněnské katedrále svatého Petra a Pavla na Petrově. Tento týden je postupně rozvezou 63 vlaky po celé republice. 
Do Vídně přepraví světlo vždy jedno dítě přímo z Betléma a posléze si pro něj jezdí skauti prakticky z celého světa.
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Dolní komora projed-
ná zákon o zvýšení 
rodičovského příspěv-

ku. Sněmovna dříve schválila 
vládní verzi, aby přidáno 
z 220 tisíc korun na 300 tisíc 
dostali rodiče novorozenců 
a ti, kteří budou dávku zrovna 
pobírat. Senát však předmi-
nulý týden novelu vrátil s tím, 
že by se navýšení mělo týkat 
i rodičů s dětmi do čtyř let, 
kteří příspěvek v dosavadní 
výši už vyčerpali. 
    Zvýšení rodičovské podle 
sněmovní verze by mělo příští 
rok vyjít na 8,6 miliardy. Pokud 
by poslanci senátní variantu 
akceptovali, stálo by to navíc 
dalších až 2,6 miliardy korun.  
   Místopředseda hnutí ANO 
a předseda Poslanecké sně- 
movny Radek Vondráček 
nepředpokládá, že by koaliční 

Sněmovnu čeká boj 
o vyšší rodičovskou

8,6
miliardy korun by 
mělo stát zvýšení 
rodičovské podle 
návrhu poslanců.

Nezbytná publikace 
Františka Emmerta 
mapující novodobou  

českou historii

Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 20 % na www.kniha.cz

305672/209 inzerce

poslanci hlasovali pro senátní 
verzi růstu rodičovského 
příspěvku. 
    Pokud by se k ní sociální 
demokracie přiklonila, nebylo 
by to v souladu s koaliční 
dohodou, řekl v České televizi. 
„Tohle je kompromis, umění 
možného, k čemu jsme do-

spěli,“ řekl ke sněmovní verzi 
Vondráček. „Nepředpoklá-
dám, že by došlo k tomu, že 
bychom hlasovali pro senátní 
verzi. Sociální demokraté byli 
jako koaliční partner součástí 
debaty a kompromis byl obou-
stranný,“ uvedl.

Místopředseda Senátu Milan 
Štěch (ČSSD) poznamenal, že 
pokud sněmovna neschválí 
senátní verzi, budou se podle 
něj někteří rodiče obracet 
na Ústavní soud. Štěch nemá 
podle svých slov informace, že 
by ČSSD podpořila senátní ná-
vrh, vedení sociální demokra-
cie by to ale doporučoval. 

Piráti se kloní spíše k tomu, 
aby se rozšířil okruh osob, kte-
ré by na výplatu rodičovského 
příspěvku měly nárok, řekl 
předseda poslaneckého klubu 
Jakub Michálek. /čtk/

Zeman chce 
za ombudsmanku 
Helenu Válkovou

Prezident Miloš Zeman navrhl 
Poslanecké sněmovně na post 
veřejné ochránkyně práv 
bývalou ministryni sprave-
dlnosti a současnou vládní 
zmocněnkyni pro lidská prá-
va Helenu Válkovou (ANO). 
Současné ombudsmance 
Anně Šabatové končí šestileté 
funkční období v únoru. 
Funkce ombudsmana je 
neslučitelná s poslaneckou, 
kterou Válková zastává v sou-
časnosti.           více E15.cz

Volby ve Strakonicích 
vyhrál opět stejný vítěz

Opakované obecní volby 
ve Strakonicích vyhrálo hnutí 
Strakonická Veřejnost. Získalo 
64,72 procenta hlasů a zvý-
raznilo své vítězství v po-
rovnání s řádnými volbami 
v říjnu 2018, kdy ho podpoři-
lo 51,1 procenta voličů. Jeden 
z neúspěšných kandidátů ale 
tehdy podal stížnost a Ústavní 
soud rozhodl, že se volby zo-
pakují.      názory str. 11

Den okupace bude 
významným dnem ČR

Česká republika si bude 21. sr-
pen připomínat oficiálně jako 
Den památky obětí invaze 
v roce 1968 a následné okupa-
ce vojsky Varšavské smlouvy. 
Novelu zákona o státních 
svátcích podepsal prezident 
Miloš Zeman. /čtk/

Krátce

https://www.e15.cz/domaci/post-ombudsmanky-by-mohla-nove-zastavat-exministryne-valkova-navrhl-to-prezident-zeman-1365269


Barbora PÁNKOVÁ

Tuzemští farmáři brojí proti 
dohodě o volném obchodu, 
kterou letos v červnu sjedna-
la Evropská unie s jihoame-
rickým sdružením volného 
obchodu Mercosur. Do-
konce i v případě citlivých 
komodit, kam patří maso, 
by se cla měla propadnout 
na zlomek dosavadních hod-
not. Například u hovězího 
masa by z nynějších 45 pro- 
cent klesla na pouhých  
7,5 procenta. 

Citlivé maso 

Evropská unie si na obranu 
svého trhu vyjednala celní 
kvóty omezující dovoz citli-
vých položek na jedno pro-
cento z celkové produkce 
členských zemí. Speciálně 
u drůbežího má platit kvóta  
180 tisíc tun masa ročně, 
které má být od cla osvo-
bozené úplně. K citlivým 
položkám patří kromě masa 
také cukr nebo třeba etanol.

Zemědělci se bojí levných 
dovozů z Jižní Ameriky 

138 miliony korun sedmou 
příčku. 

Sekundární export 

České ministerstvo země-
dělství podle svého mluv-
čího Vojtěcha Bílého míní, 
že přímé dopady dohody 
by neměly být s ohledem 
na dovozní kvóty zásadní. 
„Musíme ale hledět na po-
tenciální druhotné dopady, 
pokud by jihoamerická 
produkce směřovala do ur-
čitých evropských zemí 
a nutila tamní producenty 
vyvážet k nám,“ upozornil 
Bílý. „To by mohlo mít ne-
gativní dopad na ceny, které 
zemědělci za svoji produkci 
dostávají,“ dodal. 

Dohoda Evropské unie 
s Mercosurem bude mít 
podle ministerstva země-
dělství příznivý dopad 
na český export. Úspěchem 
je odstranění dovozních cel 
zemí Mercosuru na chmel, 
slad, pivo, lihoviny a další 
potraviny, které Česko do re-
gionu vyváží.  více E15.cz

Čeští farmáři se obávají 
především rostoucího do-
vozu masa. Zvýšení impor-
tu z Argentiny, Brazílie, 
Paraguaye a Uruguaye, tedy 
zemí, které Mercosur v roce 
1994 založily, připouští i čes-
ké ministerstvo zemědělství. 

„Dovozy uvedených suro-
vin už nyní ovlivňují cenový 
vývoj, který se promítá 
do příjmů zemědělců,“  
uvedl předseda Zeměděl-
ského svazu Martin Pýcha 
s tím, že dohoda zvýší tlak 
na cenu. Uvádí také, že 
Česko je v hovězím mase so-

běstačné. Přesto se ho loni 
podle Českého statistického 
úřadu dovezlo za 4,5 miliar-
dy korun. Brazílie je přitom 
sedmým největším dovoz-
cem hovězího do Česka a Ar-
gentina devátým. Celkový 
loňský dovoz z Mercosuru 
měl hodnotu 260 milionů 
korun. 

V případě drůbežího masa 
dosahuje Česko podle Pýchy 
soběstačnosti z osmdesá-
ti procent. Drůbežího se 
přitom loni dovezlo za šest 
miliard korun. Brazílie v po-
řadí dovozců obsadila se 
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Největší zóna 
volného obchodu 
na světě

Zástupci Evropské unie a zemí ji-
hoamerického Mercosuru – tedy 
Argentiny, Brazílie, Paraguaye 
a Uruguaye – se letos v červnu 
dohodli na podobě smlouvy 
o volném obchodu, na které 
pracovali téměř dvě desetiletí. 
Smlouva však musí projít schva-
lovacím procesem v každém 
členském státu Evropské unie. 
Pravděpodobně tak narazí 
na množství lokálních výhrad, 
takže její konečné schválení se 
může protahovat na dlouhé roky. 
Proti dokumentu například v září 
vystoupili rakouští zákonodárci 
a v říjnu francouzská ministryně 
životního prostředí Élisabeth 
Borneová. Důsledky smlouvy, 
která se má stát základem 
největší zóny volného obchodu 
na světě, si české ministerstvo 
zemědělství nechává vyhodnotit 
ve společné studii Ústavu země-
dělské ekonomiky a informací 
a Mendelovy univerzity. 

Nabídka se vztahuje na objednávky učiněné v období 9. 12.–22. 12. 2019 za splnení podmínek uvedených
na www.alza.cz/garance-doruceni-podminky. Na tuto nabídku se vztahují podmínky uvedené na www.alza.cz/reklama.

Všechny dárky vyřešíte na
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Ž ivot v současné společnosti 
nabízí v oblasti bydlení nové 

a nové vymoženosti, mezi něž 
patří i ovládání různých funkcí 
domu. Obecně lze chápat automa-
tizovanou budovu, neboli smart 
building, jako objekt, který reaguje 
na potřeby uživatelů s cílem zvý-

šit jejich pohodlí, zpříjemnit jim 
zábavu či práci, zaručit co nejvyšší 
bezpečí a snížit náklady na provoz. 
Ovládání funkcí domu obstarají 
například systémy automatizace 
od společnosti HDL Automation 
s.r.o. Tyto systémy řeší ovládání, 
monitorování a bezpečnou auto-
matizaci všech systémů v objektu, 
a to od osvětlení přes vytápění, 
stínění, klimatizaci až po zabezpe-
čení. Nutno uvést, že tyto systémy 
se hodí na většinu typů budov, 
a to nejen vzhledem k pokročilé 
technologii sběrnicového a bezdrá-
tového řešení včetně vzdáleného 
ovládání, ale i z důvodu nadčaso-
vého designu nástěnných ovláda-
cích prvků. Jak to vypadá v realitě? 
Seznámit se s řešeními společnosti 
HDL je možné všude na světě. 

Rodinný dům – Jihlava 
Automatizovanými domy se může-
me inspirovat i v České republice. 
Vlastník domu se rozhodl využít té-
měř všechny smysluplné funkce HDL 
systému. Systémově pojatá automa-
tizace objektu integrovala autonom-
ní systémy – zabezpečení, vytápění, 
osvětlení, audio, zavlažování atd. do 
jednoho, a tím odpadla potřeba stu-
dovat několik návodů na obsluhu, 
užívat různé koncové aplikace, řešit 
vícero servisních firem.

Pasivní dům – Oslo
Díky automatizaci objektu došlo 
k významným úsporám energie. 
Progresivní myšlení majitelů vedlo 
k tomu, že již v projektové doku-
mentaci domu zohlednili i případ-
né budoucí požadavky na doplnění. 

Chytré bydlení na vlastní oči

www.hdl-automation.cz

Rodinný dům 
– Jihlava, Česká republika

Pasivní dům 
– Oslo, Norsko

Do projektu zahrnuli také doda-
tečné přístupové porty a rozšířený 
kabelový svazek. Systémy HDL řídí 
v daném případě osvětlení, vytá-
pění, větrání, klimatizaci, zabezpe-
čení, stínění a jsou připraveny na 
rozšíření dle potřeb a finančních 
možností majitelů.

HDL_1_3_16_12.indd   1 09.12.2019   17:32:51
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Loňský dovoz do Česka z Mercosuru (v milionech korun)

potraviny 
(z toho hovězí/drůbeží maso) nápoje tabák

Argentina 429 (111/0) 47 128

Brazílie 1225 (116/138) 2 337

Paraguay 6 (3/0) 0 0

Uruguay 56 (30/0) 0 0

Pramen ČSÚ

https://www.e15.cz/byznys/potraviny/zemedelci-se-boji-levnych-dovozu-z-jizni-ameriky-obchodni-dohoda-se-zonou-mercosur-razantne-snizi-cla-1365292


Nabídka se vztahuje na objednávky učiněné v období 9. 12.–22. 12. 2019 za splnení podmínek uvedených
na www.alza.cz/garance-doruceni-podminky. Na tuto nabídku se vztahují podmínky uvedené na www.alza.cz/reklama.

Všechny dárky vyřešíte na
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Daniel NOVÁK

Státní Českomoravská záruční 
a rozvojová banka má nového 
předsedu dozorčí rady. Stal se 
jím dosavadní místopředseda 
Pavel Závitkovský, který byl 
více než dvě desetiletí partne-
rem poradenské společnosti 
KPMG ČR. Vystřídal Roberta 
Szurmana.

Zakladatel KPMG

Změna v čele dozorčí rady 
se děje v době, kdy se banka 
chystá od příštího roku změ-
nit strategii. „Vedle podpory 
malého a středního podni-
kání formou záruk a zvý-
hodněných úvěrů se zaměří 
na podporu podnikatelského 
sektoru formou kapitálových 
vstupů. Založila proto dceři-
nou společnost ČMZRB inves-
tiční,“ uvedla mluvčí banky 
Marie Lafantová. „Zaměří 
se i na rozvoj infrastruktury. 

Stát vyměnil 
šéfa dozorčí rady 
rozvojové banky

KPMG. Ze společnosti odešel 
v roce 2015, když podle 
vnitropodnikových pravidel 
musel jako partner svou 
pozici opustit poté, co oslavil 
šedesáté narozeniny. V KPMG 
zodpovídal za audit finan- 
čních institucí. 

 
Žádné další změny 

Stát vykonává v rozvojové ban-
ce akcionářská práva prostřed-
nictvím ministerstev financí, 
průmyslu a místního rozvoje. 
„Ministerstvo financí z pozice 
akcionáře nepředpokládá další 
změny v bance,“ sdělil Zdeněk 
Vojtěch z tiskového oddělení 
rezortu. 

Rozvojová banka letos 
do konce září poskytla 
menším a středním podni-
kům půjčky za rekordních 
téměř třináct miliard korun. 
Nově má poskytovat půjčky 
a garance i rodinným firmám, 
aby usnadnila jejich generační 
přechod. 

V příštím roce proto po získá-
ní licence ČNB založí Národní 
rozvojový fond,“ dodala. 

„Szurman působil v pozici 
předsedy dozorčí rady třináct 
let. V souvislosti s novou 
strategií ČMZRB byl do pozice 
předsedy dozorčí rady zvolen 
Pavel Závitkovský, nezávislý 
odborník z finančního sekto-
ru,“ uvedla Lafantová.     

Závitkovský v roce 1990 za- 
kládal tuzemskou pobočku 
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NEZÁVISLÝ. V čele dozorčí 
rady rozvojové banky stanul 
Pavel Závitkovský, nezávislý 
odborník z finančního sektoru.
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Stát chce chránit pět 
superstrategických 
surovin

Zlato, lithium, uran, rubi-
dium a cesium se stanou 
superstrategickými surovi-
nami Česka, jejich možnou 
těžbu zváží vždy nejdříve 
stát. Uvedl to vicepremiér 
a ministr průmyslu Karel 
Havlíček (za ANO). Počítá 
s tím připravovaná surovi-
nová politika České repub-
liky, která míří do mezire-
zortního připomínkového 
řízení.

Švestková dráha 
rozšiřuje provoz

Po dvanácti letech zahájila 
denní železniční provoz 
prodloužená linka mezi 
Litoměřicemi Horním 
nádražím a Mostem. Linka 
patří ke Švestkové dráze 
pojmenované po ovocných 
sadech v okolí. Provozova-
tel, společnost AŽD Praha, 
za obnovu linky, nákup 

a rekonstrukci vlaků zaplatil  
210 milionů korun. Švest-
ková dráha byla postavena 
v roce 1895, vede přes České 
středohoří.

Banky vydělaly 
o sedm miliard více

Za první tři letošní čtvrtletí 
stoupl bankám a spořitel-
nám souhrnný čistý zisk 
meziročně o 7,74 miliar- 
dy na 70,35 miliardy korun. 
Uvedla to Česká národ-
ní banka. Bilanční suma 
ke konci září činila 8,038 bi- 
lionu korun, meziročně byla 
o 558 miliard korun vyšší. 
Dohledové zátěžové testy 
ČNB letos opět prokázaly 
odolnost tuzemských bank 
a pojišťoven. 

Pražské letiště 
překonalo rekord roku

Sedmnáct milionů pasažérů 
odbavených za jediný rok 
představuje rekordní metu, 
kterou v pátek přeskočilo  
Letiště Václava Havla v Pra-
ze. K růstu přispělo zejména 
zvýšení počtu přímých 
leteckých spojení. Letiště 
se tak dostalo na hranu 
maximální kapacity. Loni 
odbavilo tehdy rekordních 
16,8 milionu lidí. /čtk/

Krátce
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Řecké bondy porážejí 
burzovní svět
Jaroslav BUKOVSKÝ

Snaha světových centrál-
ních bank podpořit nízkými 
úroky své ekonomiky žene 
investory na stále pofidér-
nější adresy. Investičním 
žolíkem roku se tak staly 
dluhy řecké vlády, které jdou 
letos mezi burziány na odbyt 
i přes stále ještě neutěšenou 
situaci v pokladně aténské 
vlády. Podle dluhopisové-
ho indexu banky Barclays 
a agentury Bloomberg se 
od počátku letošního roku 
řecké dluhopisy zhodnotily 
o necelých 31 procent, tedy 
kupříkladu o polovinu více 
než jinak nadprůměrně 
výkonné americké akcie. 
Hlad po aténských bondech 
dokonce vyústil v situaci, 
kdy si Řecko dokáže na fi-
nančních trzích půjčit levněji 
než Amerika. 

„Hlavním důvodem je 
uvolněná měnová politika 
Evropské centrální banky 
v kombinaci s dalšími světo-
vými centrálními bankami. 

Tento vývoj masivně zvýšil 
ceny řeckých dluhopisů, 
ačkoli ekonomický i politický 
vývoj v zemi tak mohut-
ný posun cen nedokáže 
vysvětlit,“ říká ekonom J&T 
banky Petr Sklenář. Evropská 
centrální banka letos nejen 
ustoupila od plánu zvyšo-
vat úrokové sazby, navíc 
od listopadu znovu začala 
nakupovat dluhopisy zemí 
eurozóny, čímž podpořila 
růst jejich cen. 

Hlad po řeckých bondech 
se projevuje rychle klesají-
cími požadavky investorů 
na úrok nakupovaných 
řeckých bondů. Zatímco 
ještě na počátku letošního 
roku byl finanční trh ochoten 
půjčit na deset let Aténám 
za roční úrok 4,4 procen-
ta, aktuálně požadují jen 
1,3 procenta. Washington 
platí za obdobnou půjčku 
ročně 1,9 procenta. Za půjč-
ku Řecku chtěli investoři 
ještě na počátku roku 
zdaleka nejvyšší úrok ze 
zemí eurozóny. Německo si 
na deset let dokázalo půjčit 

za záporný úrok zhruba půl-
procenta, po Řecku věřitelé 
požadovali úrok kolem čtyř 
procent. Nyní rozdíl v úro-
čení dluhopisů obou zemí 
padl na dekády neviděné 
minimum na úrovni zhruba 
dvou procentních bodů. 

„Za poklesem úročení, 
a tedy růstem cen dluhopisů 
stojí i dvojí letošní zvýšení 
řeckého ratingu. Agentura 
Moody’s i S&P zvedly řecký 
rating z BB– na B+. Z hledis-
ka zájmu o řecké bondy to 
byl obrovský impulz,“ říká 
analytik firmy Colosseum 
Petr Lajsek. Burzovnímu 
zázraku na řeckých bondech 
pomohla i politika. V Řecku 
počátkem července zvítězila 
ve volbách strana Nová de-
mokracie. „Trhy tuto volbu 
uvítaly. Investoři věří, že 
nový premiér posune zemi 
vpřed,“ říká ekonom BH 
Securities Štěpán Křeček. Jak 
ale ekonomové připomínají, 
pro důvěru v Řecko zatím 
nejsou dostatečné důvody. 
„Tamní ekonomika se stále 
potýká s velmi vysokou neza-

městnaností, která dosahuje 
téměř sedmnácti procent. 
Řecké finanční domy jsou 
napěchované problémovými 
úvěry, jejichž podíl přesahu-

191010_MTX_obdarujte print_E15_1_3 sirka_225x103_V02.indd   1 14.10.2019   13:35:12

311963/10 inzerce

VYTRVALÝ RŮST. O řecké dluhopisy je od začátku roku 
zájem, což se projevilo na jejich průměrné ceně.
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Vývoj indexu cen řeckých bondů Bloomberg 
a Barclays během posledního roku (v bodech)

Pramen: Thomson Reuters
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je čtyřicet procent celkových 
bankovních aktiv,“ dodává 
ekonom Cyrrusu Tomáš 
Pfeiler.   
 Názory str.11
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Akcie, měny & názory

Byl to ukázkový úspěch. 
Kdo z rodičů dal svým 
v prosinci roku 2003 naro-
zeným dětem do vínku pár 
akcií britského ropného 
těžaře Tullow, vyhnul se 
pro příští dekádu výplatě 
kapesného. Postaral se o to 
brutální růst akcií firmy – 
vyrostly za tu dobu na krás-
ný patnáctinásobek. 

Během oněch let zhýč-
kaní investoři jaksi po-
zapomněli, že sebevíce 
rostoucí akcie není příbě-
hem z červerné knihovny 
s happy endem. Zlé časy 
se dostavily a poslaly akcii 
na léta do klesajícího tren-
du. To nejhorší ale mělo 
přijít teprve před letošními 
Vánocemi. 

Pád jakékoli akcie 
o 80 procent během nece-
lých čtyř týdnů není asi nic, 
na co by průměrný drobný 
akcionář firmy zapomněl 
bez dobře zaplaceného 
psychoterapeuta. Právě to 
se ale stalo akciím Tullow 
přesně mezi dvanáctým 
listopadem a devátým 
prosincem. Z firmy odešel 
po dvaceti letech její klí-
čový mozek a nádavkem si 
s sebou vzal, naneštěstí pro 
akcionáře, i šéfa průzkumu 
ropných nalezišť.

Špatné zprávy o tech-
nickém průběhu těžby 
v Ghaně a Keni, kde má 
firma své primární aktivity, 

Země Množství Kurz
Austrálie 1 15,789

Čína 1 3,277

EMU 1 25,510

Japonsko 100 20,836

Maďarsko 100 7,758

Polsko 1 5,971

Rusko 100 36,450

Švýcarsko 1 23,230

USA 1 22,831

Velká Británie 1 30,550

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 13. 12. 2019
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Čína odloží plánované 
zavedení cel na do-
vážené americké 

automobily a další zboží. 
Oznámila to agentura AP 
s odvoláním na nedělní pro-
hlášení čínské vlády. Peking 
tak zareagoval na příznivý 
vývoj obchodních jedná-
ní mezi oběma zeměmi 
a na páteční oznámení 
Washingtonu, že nezavede 
plánovaná dodatečná cla 
na čínské zboží.

Spojené státy a Čína přede 
dvěma dny oznámily, že 

dosáhly první fáze obchodní 
dohody, která by mohla být 
podepsána v prvním ledno-
vém týdnu. Ujednání potvr-
dil na Twitteru i prezident 
Donald Trump. „Sjednali 
jsme velmi rozsáhlou první 

fázi dohody s Čínou. Oni 
souhlasili s mnoha struktu-
rálními změnami a s rozsáh-
lými nákupy zemědělských 
produktů, energie a zpraco-
vatelských výrobků,“ napsal 
prezident. /čtk/ více E15.cz

Smír na obzoru, Čína 
odložila nová cla proti USA

Čína souhlasila s rozsáhlými nákupy 
zemědělských produktů, energie 
a zpracovatelských výrobků z USA

na náladě nepřidaly. Akci-
onáři se výjimečně shodli, 
že to opravdu není pro další 
byznys dobrý signál a tržní 
hodnota společnosti vmžiku 
klesla o miliardu britských 
liber. 

Příběh ale nekončí. 
Píše se devátého prosin-
ce, na londýnském Big 
Benu zrovna odbila pátá, 
a zatímco si konzervativní 
Britové sborově ponořili 
do svých šálků pytlík čaje, 
burziáni spustili hromadný 
nákup akcií Tullow. Během 
příštích čtyř dnů kupci 
vyhnali akcii z 39 na 68 do-
larů za kus. Pouhé čtyři 
dny tak šťastlivce odměnily 
75 procenty zisku. Do hod-
noty z konce listopadu akcii 
přitom ještě obdobný pro-
centuální polštář chybí. 

Ano, ten příběh je ne-
bezpečný. Ale takové sázky 
na firmu těžící ropu v Af-
rice prostě jsou. A zvláště 
na černém kontinentu platí, 
že po dni plném proher 
následuje den blahobytu.

Akcie, které 
fandí bůh



Dvoutýdenní konference 
OSN o změnách klimatu 
v Madridu skončila beze 
shody o základních problé-
mech, přestože jednání se 
neplánovaně protáhlo o té-
měř dva dny. Nepodařilo se 
překonat zejména rozpory 
okolo trhu s emisními povo-
lenkami, debata byla odlože-
na na příští rok. Mnohé z té-
měř dvou set účastnických 
delegací dospěly k závěru, 
že absence dohody je lepší 
než špatný kompromis, tvrdí 
agentura DPA.

Účastníci konference 
schválili velmi mírné prohlá-
šení, v němž podle agentury 
Reuters obecně vyzvali státy 
k vyšším ambicím při ome-
zování emisí skleníkových 
plynů a k pomoci chudým 

zemím strádajícím v důsled-
ku klimatických změn.

Podle účastníků konferen-
ce bylo jednání maratonské 
a nejkomplikovanější za po-
sledních 25 let. Po dvou 
týdnech diskuzí ale problém 
globálních trhů s emisemi 
zůstává otevřený, silné 
rozpory na poslední chvíli 
způsobily, že rozhodnutí se 
odkládá o rok na konferenci 
v Glasgowě. 

Ohlasy ochránců život-
ního prostředí na velmi 
omezené závěry madridské 
konference byly neúprosné. 
„Pařížská klimatická dohoda 
se stává obětí hrstky moc-
ných uhlíkových ekonomik, 
které ale stojí na špatné stra-
ně boje,“ prohlásila Jennifer 
Morganová, výkonná ředitel-
ka organizace Greenpeace. 
Podle Helen Mountfordové 
ze Světového ústavu zdrojů 
jednání ukázalo, „jak odtr-
žení jsou politici od naléha-
vých poznatků vědy a po-
žadavků občanů v ulicích“. 
Rozhořčení vyvolala mimo 
jiné Austrálie, která žádala 
možnost zahrnout své staré 
emisní povolenky do budou-
cích výpočtů svých emisí. 
/čtk/  Sledujte E15.cz

Ekologická konference 
skončila patem
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Johnson bude mít 
netradiční kabinet 
úředníků a externistů

Britský premiér Boris 
Johnson má v plánu vytvo-
řit revoluční vládu, chce 
propustit některé ministry, 
spojovat rezorty a místo 
státních úředníků zapojit 
externí odborníky. Napsal 
to britský list Sunday Times. 
Premiér, jehož konzervativci 
před několika dny přesvědči-
vě vyhráli parlamentní volby, 
by se mohl zbavit až třetiny 
nynějších ministrů, napsal 
list s dovoláním na vládní 
úředníky.

Teherán dusí smog

Uzavření škol v Teheránu 
a v několika dalších írán-
ských městech nařídily 
úřady kvůli znečištěnému 
ovzduší. Koncentrace škod-

livých látek totiž dosáhla 
hodnot ohrožujících lidské 
zdraví. Íránskou metropo-
li už několik dní zahalují 
hustá temná mračna, 
která zcela skrývají výhled 
na pohoří Alborz dominující 
Teheránu.

Tusk a Walesa volají 
k protestům proti 
justičním změnám

Bývalý polský premiér a sou-
časný předseda Evropské li-
dové strany Donald Tusk vy-
zval Poláky, aby kvůli dalším 
sporným změnám v justici, 
jež chystá vládnoucí strana 
Právo a spravedlnost, vyšli 
do ulic. Informovala o tom 
polská média. Také první 
polský nekomunistický pre-
zident Lech Walesa vzkazuje 
lidem, aby nedovolili Právu 
a spravedlnosti, aby likvido-
valo soudnictví. /čtk/

Krátce

Jednání bylo 
nejkomplikovanější 
za posledních 25 let.
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Odraz ode 
dna. Nic víc
Ošklivé káčátko je na nejlepší 
cestě stát se labutí. Americký 
ministr obchodu Wilbur Ross 
minulý týden při setkání 
s investory takto poeticky 
velebil Řecko. Prý je nečekaně 
dobrou zprávou, že si Atény 
nyní na trzích půjčují za nižší 
úrok než samy USA. Vskutku, 
výnos desetiletého řeckého 
vládního dluhopisu letos 
v červenci poprvé od roku 
2007 sestoupil pod úroveň 
výnosu jeho amerického 
protějšku. Ross má za to, že 
vláda premiéra Kyriakose 
Mitsotakise se ubírá správ-
nou cestou, když přebírá, jak 
říká, styl prezidenta Donalda 
Trumpa, tedy snižování daní 
a deregulaci.

Rossova slova je ovšem 
třeba brát s rezervou. Jsou to 
slova politikova. Proklamace, 
jež dělá pozitivní PR Trum-
povi i Řecku. Řecký premiér 
Mitsotakis se v lednu s Trum-
pem sejde a bude v rámci své 
návštěvy USA jistě lobbovat 
i za to, aby Američané ve větší 
míře v Řecku investovali. Ross 
pro to připravuje půdu. 

Pravda je taková, že inves-
toři zatím Řecku zase tolik 
nevěří. Podle dat Světové 
banky Řecko coby investor-
ská destinace loni zaostávalo 
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Přestřelený 
výkop
Strakonice jsou vcelku 
hezké město, a to jak díky 
gotickému hradu prolínající-
mu se s barokním zámkem, 
tak jakožto brána do ma-
lebné Šumavy. O víkendu 
se jim ale dostalo i politické 
pozornosti. Komunální volby 
se konaly na celkem deseti 
místech, ale právě Strakonice 
přitáhly nejvíc pozornos-
ti. Jednak kvůli vleklému 
soudnímu sporu o opakování 
voleb, které nakonec kriti-
zovaná Strakonická veřej-
nost přetavila ještě ve větší 

vítězství než loni – 64,72 pro-
centa oproti předchozím 
51,15 procenta. Byla to ale 
i volební premiéra Trikolóry, 
která skončila pod čarou se 
ziskem 3,32 procenta.

Očekávání přitom měla 
Trikolóra větší, nebo to 
přinejmenším dávala na-
jevo. I s pomocí bizarního 
průzkumu zdrojovaného 
„RESEARCH“, podle nějž 
měla dostat téměř pětkrát 
víc. Přitom tři procenta pro 
novou stranu nejsou zas tak 
špatná, navíc když porazila 
i vládní hnutí ANO, jakkoliv 
je místní situace specific-
ká. Neboli: méně je někdy 
opravdu více.

Tvář dne

Ulice a zahraničí mohou 
odehrát, a nejednou už 
v polské historii odehrály, 
velmi pozitivní roli, řekl 
předseda Evropské lidové 
strany Donald Tusk při 
výzvě k protestům proti 
změnám v polské justici.
str. 10

Komentář Glosa Petra PEŠKA

Právě jsem dokončil svou zprávu o tom, jak bychom mohli 
v kancelářích omezit plýtvání papírem a elektřinou. Posílám vám ji 

telepaticky.

i třeba za zeměmi typu 
Zimbabwe. Investice v Řecku 
představovaly v roce 2018 
pouze 11,1 procenta HDP, 
zatímco v předchozích letech 
to bylo až 12,9 procenta. 
Průměrná úroveň v rámci EU 
přitom loni činila 20,4 pro-
centa. Před propuknutím kri-
ze v roce 2007 se Řecko, co 

se investic týče, pohybovalo 
na průměru EU s 26procent-
ním podílem. 

Nutno dodat, že řecký 
HDP se v uplynulé dekádě 
propadl o zhruba 25 procent. 
Řecká ekonomika je mohutně 
podinvestovaná, v rozsahu 
od osmdesáti do sta miliard 
eur. Jinými slovy, Řecko 
potřebuje investice v řádu 
vyšších desítek miliard 
eur, aby se vrátilo tam, kde 
bylo před zhruba dekádou. 
Fiskální konsolidace řecké 
ekonomiky, důraz na dosa-
žení citelného primárního 
přebytku, snižuje výrobní 
možnosti, tudíž právě i mož-
nosti investiční. 

Daří se však jak dluho-
pisům, tak akciím. V říjnu 
Atény dokázaly své tříměsíč-
ní dluhopisy udat za záporný 
úrok. Řecko se tak přidalo 
k řadě zemí, které dostá-

vají zaplaceno za to, že jim 
investoři mohou půjčit. 
Hlavní index aténské burzy 
zase letos bez dividendového 
výnosu vykazuje bezmála 
44procentní růst. Na žádném 
jiném klíčovém indexu nešlo 
letos vydělat tolik. 

Bezpochyby, Řecko se 
odráží ode dna. Nic více to 

ale zatím není. Potřebuje 
desítky miliard investic, jichž 
se zatím nedostává. A potře-
buje také to, aby ECB nadále 
udržovala extrémně uvol-
něnou měnovou politiku. Je 
pravděpodobné, že investic 
se zemi nakonec dostane – 
i díky Rossovu pozitivnímu 
PR – a že ECB nadále bude 
Aténám stlačovat úrok pod 
úroveň toho, který platí 
Washington. Nebude to ale 
dohromady stačit na víc, než 
aby, půjde-li vše dobře, se ži-
votní úroveň řadových Řeků 
vrátila na úroveň let 2007 
nebo 2008 někdy počátkem 
let třicátých.

Řecká ekonomika je mohutně podinvestovaná, 
v rozsahu od osmdesáti do sta miliard eur.

Lukáš 
KOVANDA 
hlavní  
ekonom 
Czech Fund



Marek SCHWARZMANN

Jak naučit roboty vykonávat 
složité pracovní úkony, aniž by 
bylo nutné s nimi dlouhodobě 
pracovat a reálně je zacivčo-
vat? Mohou „zajít“ do virtu-
álního prostředí, v němž si 
složí nějaký ten kus nábytku 
z nabídky obchodního domu 
IKEA. 

Získávání zkušeností

Novou virtuální posilovnu 
vytvořili vědci z University  
of Southern California. Tvrdí, 
že poslouží nejen pro trénink 
robotů a ověřování jejich 
schopností vykonávat složité 
činnosti, ale také pro vypilová-

ní určitých oblastí umělé inte-
ligence a vylepšení dovedností 
počítačového vidění.

„Prostředí slouží k trénin-
ku robotů, při kterém se učí 
vykonávat jednoduché či 
složitější úkony. Zároveň jim 
zlepšuje schopnost dlouho-
době plánovat vykonávání 
těchto činností,“ píší inženýři 
ve studii, kterou publikoval 
server arXiv. 

Proces skládání nábytku 
vybrali technici úmyslně, 
protože zahrnuje sady jedno-
duchých úkonů v kombinaci 
s těmi komplexními, a to vše 
v různém časovém rámci. 
Získaná vizuální a interaktiv-
ní data v budoucnu umožní 
robotům uplatnit specifické 
znalosti prostředí – například 

při tvorbě intuitivních fyzikál-
ních modelů a podobně. 

Lidská nápověda 

Virtuální dílna zatím podporu-
je osm desítek modelů nábyt-
ku. Může posloužit k tréninku 
tří typů rozdílně velkých a tva-
rovaných robotů a robotických 
ramen. Vědci časem chtějí 
přidat podporu průmyslových 
robotů rozšířených značek. 

Časem by také mohl 
vzniknout ovladač použitelný 
v kombinaci s brýlemi pro vir-
tuální realitu. Lidský technik 
by tak mohl robotovi s někte-
rými těžšími úkony pomáhat, 
a to nejen mechanickým 
zásahem, ale také vyřčenou 
radou. 

Vědci trénují roboty 
stavbou nábytku

12 | VĚDA

workshopy, dílničky, kavárna, divadélko, betlém, vánoční dárkový strom, 
Ježíškova poštovní schránka, Dárková taška a mnohem víc.

Trhy, které 
jinde nenajdete

25 stánků 
vstup 

zdarmahlavní partneři partneři

každý den od 9:00 do 20:00, Obchodní dům KOTVA, 3. patro

225x148_pozvanka.indd   1 02.12.19   13:48

299081/407 inzerce

V BŘEZNOVÉM LETU americké společnosti SpaceX 
k Mezinárodní kosmické stanici bude mezi třemi tunami 
zásob i netradiční položka: konopí. Neposlouží astronautům 
ke krácení dlouhých chvilek ve stavu beztíže, ale k výzkumu, 
jak mikrogravitace ovlivňuje růst a genový vývoj rostliny. Se-
mínka vyšle na oběžnou dráhu agrotechnologická firma Front 
Range Biosciences, která doufá, že se u rostlin objeví nové 
mutace využitelné v pozemském zemědělství.
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VLÁDCI HOR. Spolumajitel 
společnosti Tatry Mountain Re-
sorts Igor Rattaj, provozovatele 
střediska ve Špindlerově Mlýně, 
si s Krakonošem přejí dobrou 
sezonu. 

KONCERT. Sezona ve Špindlu oficiálně od-
startovala také hudebním vystoupením Michala 
Hrůzy s kapelou.

SLAVNOSTNÍ 
ZAHÁJENÍ.
Tradičním 
hostem je také 
Andrea Verešo-
vá. Na snímku 
spolu s ředite-
lem Skiareálu 
Špindlerův Mlýn 
René Hronešem 
(vlevo) a Čeňkem 
Jílkem, statutár-
ním ředitelem 
TMR pro Českou 
republiku.

FILM OPEN AIR. Herečka 
Tatiana Dyková byla jedním 
z hostů SkiOpeningu spolu 
s dalšími herci a tvůrci 
filmu Poslední aristokratka.

NA ÚSPĚCH. Zleva šéfredaktorka deníku E15 Tereza Zavadilová, 
spolumajitel TMR Igor Rattaj a Klára Kolouchová, které se letos 
podařilo zdolat druhou nejvyšší horu světa K2, připíjejí na úspěch 
magazínu E15 Premium.

Ve Špindlu začala sezona
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Největší krkonošské středisko zahájilo 
zimní lyžařskou sezonu tradiční akcí 
SkiOpening ve Svatém Petru.  
Deník E15 při té příležitosti pokřtil 
magazín E15 Premium Elita byznysu. 



O moldavských vínech má většina Čechů povědomí jako 
o sladších až sladkých červených v nižší cenové kategorii. 
Je to zkreslená představa.
Vlastimil POLIAČIK

14 | FOOD
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Mapka Wine of Moldova

Moldavská republika se roz-
kládá na necelých 34 tisících 
kilometrů čtverečních a vini-
ce pokrývají více než 130 tisíc 
hektarů. Pro představu – Čes-
ko má rozlohu přes 78 tisíc 
kilometrů čtverečních a víno 
se pěstuje na necelých 18 tisí-
covkách hektarů. Moldavsko 
se tak řadí k zemím s největší 
hustotou vinic na světě.

Historie
Dějiny moldavského vína 
tak trochu kopírují pohnu-
tou historii této malé země. 
Z hlediska teritoria Moldav-
ska, tedy blízkosti Černého 
moře, je pochopitelné, že 
archeologické nálezy mluví 
o výrobě vína již před sedmi 

než oblast získala autonomii. 
V roce 1873 byla Besarábie 
připojena k Rusku jako jeho 
gubernie. Ruská šlechta 
okamžitě využila vinařskou 
historii země a s pomocí 
francouzských vinařů, kteří 
tehdy utíkali před zamoře-
ním mšičkou, přišla první 
renesance tamního vína. 

Obnova byla velmi úspěš-
ná, což dosvědčují úspěchy 
na mezinárodních soutěžích. 
Avšak mšička nakonec zvítě-
zila i zde a lokální vinařství 
tak opět ocitlo v krizi. Zjed-
nodušeně lze konstatovat, že 
pomoc ke vzpružení vinařství 
přišla opětovně z Ruska, 
ale tentokrát ze sovětské-
ho. A tak to také vypadalo. 

Moldavsko, neznámá 
vinařská velmoc

Moldavsko se stalo součástí 
SSSR a takzvané plánované 
zemědělství se jej plně do-
tklo. Cíl byl, aby 
se Besarábie 
stala „vinnou 
sýpkou“ Sovět-
ského svazu. 

Počátkem 
osmdesátých let tak 
bylo v Moldavsku 
přes 200 tisíc hektarů 
vinic a v roce 1982 bylo 
vyrobeno rekordních 
12 milionů hektolitrů 
vína. Jinými slovy – kvan-
tita prostě byla důležitější 
než kvalita. Tomu částečně 
učinil přítrž až Gorbačovův 
prohibiční program. 

Vše špatné k něčemu 
dobré
Přestože rozpad SSSR 
a následná privatizace 
a rozparcelování země-
dělské půdy poměrně 
oslabily produkci vína, 
neznamenalo to pro 

tisíci lety a první písemné 
zmínky jsou z pera Homéra, 
tedy z osmého století před 
Kristem. 

Víno zaujímalo v této 
oblasti významné místo, a to 
až do doby, kdy Moldavské 
knížectví, tedy oblast Besará-
bie (historický název krajiny 
mezi Dunajem, Dněstrem 
a Černým mořem, která je 
dnes geograficky převážně 
shodná s dnešní Moldavskou 
republikou), v šestnáctém 
století obsadila Osmanská 
říše. Pod vlivem islámu 
nechali tehdejší vládci říše 
většinu vinic zničit a pěsto-
vání a výroba vína byly silně 
omezeny. To trvalo až do po-
čátku devatenáctého století, 

  CODRU

   STEFAN – 
VODA

   VALUL LUI 
TRAIAN

Vinařské oblasti 
Moldavska
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zajeté vinaře významný 
problém. Ten přišel až s Pu-
tinovým embargem v letech 
2006 a 2013, které se výrazně 
týkalo vína (šlo především 
o Putinem nelibě nesené 
sbližování Moldavska s EU). 
Už první roztržka s Moskvou 
donutila producenty vína 
orientovat se i na jiné trhy. 
Zároveň však mnoho vinař-
ství zkrachovalo. 

Avšak směřování produkce 
na nová světová odbytiště 
znamenalo nutnost mo-
dernizace i zvýšení důrazu 
na kvalitu. 

Wine of Moldova 
Víno patří k nejdůležitějším 
ekonomickým i marketin-
govým artiklům Moldav-
ska. Není proto divu, že 
po prvním Putinově zásahu 
do exportu vína a následné 
světové krizi se situaci roz-
hodl řešit i stát. V roce 2013 
byl vytvořen program Wine 
of Moldova, který se zaměřil 
na kvalitu, diverzifikaci trhů, 
modernizaci technologií 
a na legislativu. Částečně lze 
program přirovnat k české-
mu Vinařskému fondu, pro-
tože také funguje na základě 
spolupráce soukromého 
a veřejnoprávního sektoru. 

V roce 2015 následně 
proběhla reforma vinařské-
ho zákona, do modernizace 
vinařského průmyslu bylo 
investováno 75 milionů eur 
a bylo vysázeno 30 tisíc hek-
tarů nových viničních ploch, 
Úspěch je stále viditelnější. 
Za rok 2018 činil export 
moldavských vín 56,7 mili-
onu litrů v lahvích za 66,4 
milionu eur. Do evropských 
zemí putuje 49 procent z cel-
kového exportu. Největšími 
odběrateli moldavských vín 
jsou Polsko (13,7 procenta), 
Rumunsko (13 procent), 
Česko (12,6 procenta), 
Rusko (12,3 procenta) a Čína 
(10,2 procenta).

Oblasti
Blízkost moře a totožná 
zeměpisná šířka s francouz-
ským Burgundskem (46 až 
47 stupňů severní šířky) 
zaručují vysokou kvalitu 
hroznů. Většina vinné révy 
se pěstuje v jižních dvou 
třetinách země. Ty jsou 
v současné době rozděleny 
na tři hlavní vinařské regiony 
(viz mapa). 

VÍNO A TANEC. Hlavní třída 
s přilehlými parky se v Kišiněvu 
první sobotu v říjnu promění 
v jedno velké veselí s vínem. 
Při zahájení oslav tančí národní 
tance profesionálové, poté již 
kdokoli.

odrůd měnila do jisté míry 
ve prospěch odrůd kavkaz-
ských. To se však již změnilo. 
„Co jsme začali dodávat vína 
i na Západ, tvoří evropská 
réva již 73 procent rozlohy. 
Takže nyní u nás najdete 
ryzlinky, rulandské révy, 
muškáty, Syrah, Tramín 
a podobně. Nevzdali jsme se 
ani kavkazských odrůd, jako 
jsou Rkatsiteli nebo Saperavi. 
V současnosti zabírají 17 pro-
cent rozlohy vinic. Jejich keře 

dávají velice výrazná aroma-
tická vína,“ uvedl při posled-
ní návštěvě Prahy George 
Arpentin, ředitel Národního 
úřadu pro vinohradnictví 
a víno Republiky Moldova.

Třetí skupinu podle něj 
tvoří takzvané autochtonní 
odrůdy. Zabírají zhruba 
10 procent rozlohy, ale díky 
zájmu obchodníků se jejich 
rozloha rozšiřuje. „I v Mol-
davsku jsme si už uvědomili, 
že světový trh se ani tak moc 
nezajímá o klasiku, ale o to, 
co se od běžné produkce liší. 
Jsou to především domácí 
odrůdy, které se tu pěstují 
po staletí a které se vyznačují 
velice zajímavým aromatem 
i chutí. Jsou to zejména 
odrůdy pro bílá vína Feteasca 
Alba, Feteasca Regala a pro 
červená Feteasca Neagra 
a Rara Neagra. Osvědčily se 
i ve směsích s evropskými 
víny, které jsou podle vinařů 
na trhu velice vyhledávané,“ 
doplnil Arpetin. 

nejčastěji pěstovaných odrůd 
je podobná jako u regionu 
Cordu. Bílá a červená vína se 
zde pěstují přibližně napůl.
Nejjižnější vinařskou oblast 
Valul lui Traian již silně 
ovlivňuje mořské podnebí. 
Průměrná teplota je podobná 
jako u Stefan Voda, počet 
slunných dnů v roce tu mají 
až 320. V tomto regionu 
naprosto převažuje výroba 
červených vín. Nejvíce z od-
růd se zde pěstuje Cabernet 
Sauvignon a Merlot, ale 
následují je bílé odrůdy Sau-
vignon a Chardonnay.  

Tyto tři oblasti mají největ-
ší potenciál k pěstování kva-
litní vinné révy. Zdaleka to 
však neznamená, že se réva 
nepěstuje jinde. Většinou 
menší vinařství jsou rozeseta 
i po celé severní části země.

Odrůdy
V době, kdy Moldavsko bylo 
jednou ze sovětských repu-
blik, se skladba pěstovaných 

• Státní svátek Národní den vína, 
je v podstatě vyvrcholením  
a prezentací programu Wine  
of Moldova. Oslavy se 
odehrávají vždy první sobotu, 
respektive víkend v říjnu. V tyto 
dny mají všechna větší vinařství 
takzvaně otevřené dveře. 
Zároveň se však předvádějí 
na největší oslavě, která se 
odehrává v hlavním městě 
Moldavska Kišiněvě. Účast je 
pro každé vinařství prestižní 
záležitostí. 

• Program v Kišiněvě začíná 
vyhodnocováním nejlepších 
vín a nejlepších vinařů. 
Avšak nehodnotí se jen 
kvalita vinného moku, ale 
i podnikatelské chování 
vinařství včetně marketingu 
a propagaci Moldavska.  

Národní  
den vína

Nejsevernější a největší 
region Cordu spadá ještě 
do kontinentálního klimatu. 
Průměrná teplota je 9 až 
9,5 °C. Nejvíce se zde pěstuje 
Cabernet Sauvignon, Char-
donnay, Riesling, Sauvignon 
a Merlot. Cordu je z regionů 
nejpříznivější pro bílá vína. 
Mezi severním a jižním vinař-
ským regionem je zasunutá 
nejmenší oblast zvaná Stefan 
Voda. Klimaticky ještě spadá 
do kontinentálního klimatu, 
ale Černé moře již zde má 
poměrně velký vliv. Prů-
měrná teplota se pohybuje 
mezi 9,5 až 10 °C. Skladba 

V Moldavsku se  
vyrobí ročně až  
1,9 milionu hektolitrů 
vína. Z toho tvoří 
55 procent bílá vína 
a 38 procent červená. 
Zbytek připadá na ta 
růžová a likéry.



Fotoreportáž

TRADIČNÍ KŘEST 
vltavskou vodou 
s ledem absolvovala 
v pražských 
Hodkovičkách 
u loděnice místního 
Slavoje asi desítka 
nových členů České 
otužilecké unie. Nyní 
jich má 121. Při křtu 
ve vodě o teplotě 
5,5 stupně nalil 
předseda České 
otužilecké unie 
Vladimír Komárek 
každému z účastníků 
za krk vltavskou vodu 
ochlazenou kousky 
ledu a každému 
popřál „Zlom vaz!“ 
Na to se mu dostalo 
odpovědi „Čert tě 
vem!“
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